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El 1928 era alcalde de Tortosa
Joaquim Bau Nolla, que gaudia d’u-
na destacada influència davant el
govern del general Primo de Rivera.
Fou ell qui va gestionar i impulsar la
creació de l’Institut de Segon En-
senyament i per iniciativa de l’en-
ginyer Ignasi Riera, també de l’ano-
menada Escuela Elemental del Tra-
bajo. Depenia de l’Ajuntament mit-
jançant el Patronat d’Orientació
Professional que tenia per objectiu
la capacitació professional i tècni-
ca dels joves que no volien o no po-
dien seguir els estudis. L’Escola del
Treball s’instal·là al mateix edifici
que l’Institut, al carrer Montcada, i
ocupava una part dels baixos amb
accés des de la plaça del Pou; el
1936 va atendre 150 alumnes.

En acabar la Guerra, es va inclou-
re com un dels projectes a realitzar
per Regiones Devastadas. L’edifici
es va bastir al nou barri de Ferre-
ries, dins el polígon anomenat "Ca-
ses Barates". Les obres varen co-
mençar el 1946 i es varen acabar a
finals del 1950 amb una inversió

de gairebé dos milions de pessetes.
Aquest any reobrí amb 135 alum-
nes. La disponibilitat de noves ins-
tal·lacions i tallers molt ben dotats
varen suposar un gran impuls per
al centre que, a més, incorporà es-
tudis nocturns per als estudiants
adults. El 1955 passa a nomenar-
se Escuela de Maestria Industrial
depenent del Ministeri i amb uns
plans d’estudi homologats; impar-
tia tres nivells: preaprenentatge,
oficialia i mestratge en diverses es-
pecialitats. Aquest darrer títol per-
metia l’accés a estudis superiors
tècnics sense passar pel batxillerat,
fet que suposa un al·licient i trenca
amb la marginalitat d’abans.

El prestigi que gaudia feu que
l’any 1960 el mateix ministre d’E-
ducació, Jesús Rubio volgués visi-
tar el centre. Durant els anys cin-
quanta fou director Agustin Bartlett,
arquitecte municipal, al qual va suc-
ceir Josep M. Mallafré; el 1966 fou
nomenat José M. Homedes Llopis,
enginyer tècnic, propietari d’una re-
fineria d’oli i persona molt relacio-
nada amb la societat civil tortosina
que va estar-hi fins a la seua jubila-
ció. Fou rellevat per Josep M. Gasu-
lla Valldepérez. Amb la reforma

educativa de 1973 passà a nome-
nar-se Institut d’FP.

Jo vaig ser professor en tres oca-
sions. La primera entre 1969 i
1972. Hi havia manca de professo-
rat adequat i el director Homedes
va recórrer a joves que haguessen
acabat estudis tècnics; jo no volia i
em va argumentar que si no troba-
ven professors perillava la continuï-
tat d’alguns estudis del centre.
Vam entrar, com a interins, l’engin-
yer Ramon Garcia i els aparelladors
Joan Manuel Monclús i jo mateix,
que vaig abandonar al cap de tres
cursos. Impartia Matemàtiques als
més menuts, de preaprenentatge.
La major part dels professors eren
enginyers, aparelladors o tècnics
amb molta experiència; entre els
seus professors recordo a Manolo
Ollé, Joaquim Panisello, Lluís Llop,
Manuel Salvatella, Guillermo Me-
néndez, Roberto Escoda, Joan Do-
mènech, mossèn Erminio Capsir,
els aparelladors Pepe Quince i Pa-
co Navarro, els meus companys
Monclús i Garcia i també el conser-
ge Pepe Malla, alhora caporal dels
bombers de Tortosa, que manava
més que ningú.

Després vaig tornar l’any 1983,

ja com a professor de Tecnologia de
Construcció, quan era Institut Poli-
tècnic; i una tercera vegada el curs
1994-95 impartint ensenyaments
als nivells superiors de l’FP a la
branca de Delineació i Construcció.
Era l’època del director Àngel Aznar,
amb Vicent Aznar com a cap d’estu-
dis i Joaquim Rodríguez d’adminis-
trador. Foren els anys que ja com a
Institut de l’Ebre consolida el presti-
gi que l’ha acompanyat sempre fins
al punt d’esdevenir un dels centres
de referència de l’FP arreu a Cata-
lunya, com continua actualment.
Sempre cercant fórmules positives
per al centre amb actuacions impe-
cables pel que fa a les pràctiques
dels alumnes al mateix institut o a
empreses externes que s’ha traduït

en un elevat índex d’ocupació als fi-
nals dels estudis. Recordo que tots
els que foren alumnes meus han
acabat treballant en els àmbits que
van estudiar.

No sé si la denúncia actual és el
resultat d’un zel reglamentari o hi
ha alguna raó que jo ignoro de ca-
ràcter personal o altres, que no ho
crec, però algú ho pot suposar. La
direcció de l’administració educa-
tiva, que malauradament ha estat
sempre monopoli del partit gover-
nant, ha de tenir en compte el
prestigi i la trajectòria de l’IES de
l’Ebre abans de caure a la insídia
d’unes imputacions que poden
perjudicar greument el seu futur.
No oblidem que estem en període
electoral. ■

L’Escola del Treball

JJoosseepp BBaayyeerrrrii RRaaggaa, 
periodista

L’Institut de l’Ebre ha estat notícia arran de les accions derivades de la denúncia presen-
tada l’octubre passat per dos professors del centre que al·legaven actuacions irregulars de
l’equip directiu en matèria d’activitats de pràctiques dels alumnes. Educació ha encarregat
una auditoria sobre els comptes de l’institut i la inspecció de serveis de la Generalitat i
l’Oficina Antifrau investigaran els fets dels quals poden derivar-se mesures disciplinàries.

TEMPS ERA TEMPS

L’edifici de l’IES de l’Ebre va nàixer amb unes dimensions molt limitades a
les quals es van anar afegint diverses ampliacions i l’antiga Escola de
Ferreries fins a aplegar tota l’illa.

La relíquia de la Cinta visita el convent dels
Pares Carmelites Descalços de Tarragona 

RELIGIÓ

TToorrttoossaa  Redacció

La relíquia de la Santa Cinta, amb
el reliquiari de la Llaçada fet amb
motiu de l’Any Jubilar, visitarà este
dissabte 20 d’abril el convent dels
Pares Carmelites Descalços de Ta-
rragona on se venera una imatge
de la patrona de la ciutat de Torto-
sa, obra de l’escultor Claudi Rius. El
programa preveu una missa a les
dotze del migdia i la posterior vene-
ració de la relíquia.

Segons que ha explicat el primer
majordom de la Reial Arxiconfraria
de la Cinta, José Francisco Capera,
el nexe espiritual amb diferents zo-
nes de la geografia catalana resulta
innegable: “La Mare de Déu de la
Cinta té una especial devoció en
ciutats com Vic, Barcelona o Ta-
rragona. Precisament a Tarragona
tenim notícies que l’any 1928 ja
es feia la celebració de la Baixada
de la Cinta a l’església de l’Hospi-
tal de Sant Pau i Santa Tecla, i

anys més tard, a l’església del
Convent de Sant Agustí”. 

Esta no serà la primera vegada
que la relíquia de la Santa Cinta vi-
site Tarragona. El 8 de juliol de
1939 va ser exposada i venerada a
l’altar major de la catedral amb mo-
tiu de l’aturada d’una expedició en-
capçalada pel bisbe de Tortosa, Fè-
lix Bilbao, provinent de Barcelona.
L’última sortida de la relíquia  va tin-
dre lloc el passat mes de juny a Lli-
miana (Pallars Jussà). ■

ANUNCI

El Ple de l’Ajuntament de Tortosa, en sessió tinguda el dia 8 d’abril
de 2024, ha adoptat l’acord d’aprovar inicialment la modificació pun-
tual del POUM a l’Avinguda Don Álvaro, 258-260, de Campredó la
qual cosa es sotmet al tràmit d’informació pública pel termini d’un mes
comptador des de la darrera publicació del present edicte al BOPT i/o
a un dels diaris de premsa periòdica de més divulgació en l’àmbit
municipal al qual es refereix la present modificació puntual, perquè es
puguin presentar les al·legacions o reclamacions que es considerin per-
tinents.

Per la seva consulta i exposició al públic, aquest expedient i tota
la documentació integrant de la modificació puntual, es troba al
Departament d’Urbanisme, situat a la tercera planta de l’Ajuntament
de Tortosa, en horari de dilluns a divendres de 9:00 a 14:00 hores i
també els dijous de 16:30 a 18:30 hores.

Tortosa, 9 d’abril del 2024
l’alcalde, Jordi Jordan Farnós

Secretaria


